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~ op vrijdag 26 mei 1961 in de Trêveszaal, aangevangen 
's morgens om tien uur en IS middags voortgezet 

-------------

Aanwezig: De minister-president De Quayen de ministers 
Van Aartsen, Beerman, Klompé, Korthals, Marijnen, 
Toxopeus, Van Rooy, Visser en Zijlstra 
(Afwezig zijn de ministers Cals, Luns en De Pous) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van Houten (punten 2 en 3), Stijkel (punt 2 f) 
en Veldkamp (punten 10, 13, 17 en 24 c) 

8ecretaris: J. Mîddelburg 

2. Buitenlands beleid -
f"'J , A' I J2~ Voorbereid~ng topconferentie van de Zes (Zie notulen 
Û-C M-ft- tÛ" JIIl . ro 19 mel 1961, punt 2 e) 

kj. 71 "', ItIJ ~ )./ ~ i <l-

Staatssecretaris Van Houten geeft enige inBchtingen 
over de bespreking tussen president De Gaulle en bondskanse
lier Adenauer in Bonn. Hierover is in de pers geschreven, 
dat zij geëvolueerd zouden hebben naar het Nederlandse 
standpunt, maar dat is niet juist. De Franse president is 
blijven staan op het punt, dat bij het topoverleg van de 
Zes alle onderwerpen aan de orde kunnen komen en dat daar
over beslissingen moe~worden genomen. Bij dit laatste heeft 
de bondskanselier de reserve gemaakt, dat dit niet de mili
taire onderwerpen kan betreffen. Ten aanzien van het secre
tariaat is de omweg gekozen van een pennanent bureau in 
Parijs als subsecretariaat van de bijeenkomsten van direc
teuren-generaal van politieke zaken. In de bespreking van de 
premiers, die tot eind juli is uitgesteld, wil men ook het 
resultaat van het onderhoud tussen Chroestsjow en Kennedy 
bespreken. Spreker herinnert eraan, dat minister Luns na de 
conferentie in Parijs heeft gesteld niet ~eer aan een derge
lijke topbespreking te willen deelnemen, als tevoren Adenauer 
en De Gaulle tot e~n niet meer te vernnderen overeenstemming 

t~f-I ~~i jn gekomen. Taslotte heeft minister Luns laten weten~ dat 
/--- ~ /~~ jn agenda Leind juli te vol is om da~ de topconferentle te 
_ ....,1 .e...l"i.-PLl;\' houden. I 

De minister-president acht het wel bedenkelijk, dat 
Adenauer en De Gaulle twee maanden voor de conferentie in 
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Bonn tot deze afspraken zijn gekomen, die in strijd zijn met 
wat in de voorbereidingscommissie was overeengekomen. 

Staatssecretaris Van Houten deelt mede, dat de 
nieuwe Belgische minister vàn Buitenlendse Zaken Spaak op 
6 juni de ministers Luns en Schaus heeft uitgenodigd voor 
een (Benelux-)bespreking, waaraan ook de Belgische minister 
Fayat zal deelnemen. De bedoeling is te trachten tot een 
Benelux-standpunt ten aanzien van de voorstellen van presi
dent De Gaulle te komen. 

De minister-presirent acht het eisen van beperking 
van de onderwerpen, die tij het politieke topoverleg ter 
sprake kome~niet eenvoudig; hij ziet meer aan tegen het 
punt van de besluitvormingent~~ de instelling van een secre
tariaato 

nünister Zijlstra acht voor het Nederlandse stand
punt vier punten van groot belang, nl. de positie van Enge
land, de verhouding tot de Europese Gemeenschappen, de kw~stie 
vän het secretariaat en het bespreken van NAVO-problemen. 
Het belang van het eerste punt verflauwt wat, omdat men in 
Engeland zelf bezig is aan dit vraagstuk. Wat het tweede punt 
betreft merkt spreker op, dat er een angstig stilzwijgen over 
gevallen is. Intussen acht hij dit het kardinale punt, aange
zien Nederland tot versterking van de Europese Gemeenschappen 
wil komen en Frankrijk niet. Hij ziet dit als het enige waarop 
men een overeenstemming over het politieke topoverl~ van Ne
derlandse zijde kan laten springen. De twee andere punten 
acht hij met staatssecretaris Van Houten bezwaarlijk 5 maer 
hij meent, dat het politiek niet mogelijk zal zijn daarop 
een overeenstemming af te wijzen. Spreker herinnert eraan, 
dat de ministers van financiän van de Zes ook heel goed vraag
stukken van het Internationale Monetaire Fonds kunnen bespre
ken. Dit geschiedt echter met een heel ander doel dan dat wat 
De Gaulle voor ogen staat bij de bespreking van de NAVO-zaken. 

Minister Visser ondersteunt ten sterkste het stand
punt van Buitenlandse Zaken inzake afwijzing van bespreking 
van de NAVO-problemen, ook ru_s daarover geen beslissingen zul
len worden genomen. Spreker heeft in de defensiecommissie en 
de Kamercommissie voor defensie volkomen begrip gevonden voor 
dit afwijzende standpunt. 

Staatssecretaris Van Houten is van oordeel, dat het 
niet juist is thans ver op de zaken van het topoverleg in te 
gaan. In Bonn is duidelijk geworden, dat de Fransen op geen 
van de Nederlandse bezwaren tot een concessie bereid zijn. 
Nagegaan zal kunnen worden waarop Nederland dan het beste de 
afwijzing van dit politieke overleg kan baseren. Bij de be
handeling van de begroting in de Lerste Kamer bleek, dat alle 
fracties bezwaar hadden tegen dit politieke topoverleg, indien 
dat een verzwakking van de Europese Gemeenschappen zou bete
kenen, terwijl de meeste fracties ook bezwaar hadden op de 
andere punten, die on(terzijds tegen de voorstellen worden aan
gevoerd. 

Mi~ster Klompé •.• 
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Minister Klompé begrijpt, dat staatssecretaris 
Van Houten thans geen beslissingen over dit punt wil, maar 
de zaken moeten verder voorbereid worden en daarbij zal dan 
met name onder het oog moeten worden gezien op welke wijze 
overeenstemming met de Belgische regering zou kunnen vvorden 
bereikt, zodat tegenover de Duits-Franse afspraak een Bene
lux-standpunt kan worden ingenomen. Spreekster stelt de vraag 
of Buitenlandse Zaken een analytische nota bij de raad kan 
indienen met een voorstel hoe men verder denkt te handelen, 
o.a. op diplomatiek niveau. 

Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat er geen 
nieuwe gezicbtspunten zijn. Een verdere bespreking heeft dan 
alleen zin na het gesprek met de Benelux-partners of even
tueel pas na de bijeenkomst van de ministers van Buitenlandse 
Zaken. Als overwegingen van Adenauer voor zijn tegemoetko
mende houding tegenover De Gaulle ziet spreker enerzijds het 
opdoemen van de kwestie-Berlijn, anderzijds de verwachting, 
dat "deze appel te zijner tijd in de Duitse schoot zal val-
lenn • 

Minister Zi~lstra is van oordeel, dat men onzer
zijds erop geprepareerd moet zijn geïsoleerd meen tegen de 
Franse voorstellen te moeten zeggen. In de ministerraad zal 
dan moeten worden besproken welke punten onaanvaardbaar zijn 
en beslist moe-1ffiworden op welke punten de afwijzing zal Yl'Orden 
gebaseerd. 

Staatssecretaris Van Houten meent, dat in de gegeven 
omstandigheden het beste de tweede topconferentie van de Zes 
kan worden uitgesteld. In Bonn bestond de indruk, dat men niet 
met vijf landen met het politieke topoverleg verder zou willen, 
terwijl president De Gaulle niet nogmaals de kans wil lopen, 
dat een klein land op zijn voorstellen neen zegt. 

Spreker rectificeert een mededeling, die hij in de 
vorige vergadering heeft gedaan omtrent de bespreking in de 
voorbereidingscommissie van de houding 1 die de EEG tegenover 
de Lati~ns-Amerikaanse landen zou moeten innemen. 
Dit is wel in deze commissie aan de orde geweest, maar daarbiJ 
is uitdrukkelijk gesteld, dat dit alleen de zuiver politieke 
zijde en geen financiële en economische vraagstukken moet be
treffen; deze zaak heeft de voorbereidingscommissie naar een 
subcommissie verwezen . 

. _~2 • e kwestie-Worms (Zie notulen m.r. 19 mei 1961, punt 2 g) 
r,U~ld{ _~.~ . 'Ir 
Jil)/,.t/ l'IIi~i~ter Beerman deel t mede, dat de heer Warms ,.;;~ 

/ fn =i:eWiIY,!lfie advocaat mr. W. Dobe van der Kuil in kort geding 
heeft gedagvaard met de officier van justitie mr. Maris als 
getuige, om de advocaat te bewegen een dossier af te gevent 
dat hij van belang acht voor zijn beschuldiging tegen de heer 
Spierenburg. 

Minister Ziilstra •.. 


